

исторический АРХИВ

ISSN 0869-6322

НАУЧНО-
ПУБЛИКАТОРСКИЙ
ЖУРНАЛ

2016
№ 4

В НОМЕРЕ:

О начальном этапе взаимодействия СЭВ и ЕЭС. 1975 г.

Воспоминания о приезде И.В. Сталина в Ржевский район в августе 1943 г.

Данные ЧГК о людских потерях СССР в годы войны. Март 1946 г.

Письма Нестора Махно. 1924–1925 гг.

Инструкция председателя Совнаркома Ставропольской губернии А.А. Пономарева. Начало 1918 г.

Переписка генерала А.А. Брусилова с женой Н.В. Брусиловой. 1914 г.

Олонецкие горные заводы в эпоху наполеоновских войн

Документы к 330-летию со дня рождения В.Н. Татищева

СОДЕРЖАНИЕ

ЭКОНОМИКА И ФИНАНСЫ

- «Исходить из необходимости обеспечения принципов полного равноправия сторон».** О начальном этапе взаимодействия СЭВ и ЕЭС. 1975 г. (Е.А. Тюрина, А.А. Чернобаев) 3

ВЕЛИКАЯ ОТЕЧЕСТВЕННАЯ

- Воспоминания очевидцев о приезде И.В. Сталина в Ржевский район в августе 1943 г.** Материалы Тверского центра документации новейшей истории (С.А. Герасимова) 13
- Данные ЧГК о людских потерях СССР в годы войны.** Март 1946 г. (В.Г. Бухерт)..... 27

ФОТОЛЕТОПИСЬ

- Мастера российской историографии: Юрий Александрович Петров** (Т.К. Афанасьева, Г.И. Науменко) 35

РУССКОЕ ЗАРУБЕЖЬЕ

- «Жду визы, какой-либо визы, с нетерпением!»**
Письма Нестора Махно. 1924–1925 гг. (Д.И. Рублев)..... 51

РОССИЯ НА ПЕРЕЛОМЕ

- «Как организовать власть, достаточно близкую народу»**
Инструкция председателя Совнаркома Ставропольской губернии А.А. Пономарева. Начало 1918 г. (Н.И. Суханова) 67

ФОТОЛЕТОПИСЬ

- Мастера российской историографии: Никодим Павлович Кондаков** (1844–1925) (Е.Ю. Басаргина, О.А. Кирикова, К.Г. Шишкина)..... 85

ПЕРВАЯ МИРОВАЯ ВОЙНА

- «Я не искал популярности и не ищу, думаю лишь об общем деле России»**
Переписка генерала А.А. Брусилова с женой Н.В. Брусиловой. 1914–1917 гг. (Н.А. Родионова)..... 101

ВЕК ДЕВЯТНАДЦАТЫЙ

- Олонецкие горные заводы в эпоху наполеоновских войн.** Документы Национального архива Республики Карелия (А.М. Пашков)..... 138

ИЗ ГЛУБИНЫ ВЕКОВ

- Выдающийся сын России.** К 330-летию со дня рождения В.Н. Татищева (А.А. Чернобаев) 154

«По указу Вашего превосходительства.... я ехал с поспешением» Письма В.Н. Татищева В.И. Геннину с пермских заводов. 1723 г. (Н.С. Корепанов).....	158
«И ежели сие заповезно примется, то надлежит о заведении таких фабрик стараться». Три записки В.Н. Татищева о проблемах развития металлургической промышленности в России. 1730-е гг. (Н.Н. Петрухинцев).....	175
«Для построения оной крепостцы заугодные места усмотрены меж Астрахани и Черного Яра». В.Н. Татищев и Енотаевская крепость в русско-калмыцких отношениях. 1742–1745 гг. (Д.А. Сусеева)	185
«Наука же сия, как я сам искусиля, не многотрудная» Донесение В.Н. Татищева Военной коллегии по вопросам картографии России. 1744 г. (И.В. Торопицын).....	191

КРИТИКА И БИБЛИОГРАФИЯ

У истоков русского консерватизма: документальная картина эпохи (Б.Ю. Александров).....	198
---	-----

CONTENTS

ECONOMICS AND FINANCE

“To proceed from the need to ensure the principles of the complete equality of the parties”. On the initial stage of interaction of the Comecon and EEC. 1975. (E.A. Tyurina, A.A. Chernobaev).....	3
---	---

THE GREAT PATRIOTIC

Memoires of eyewitnesses on I.V. Satlin’s visit to Rzhev region in august 1943. Materials from the Tver center of documentation of the contemporary history (S.A. Gerasimova).....	13
Data of the Extraordinary State Commission (ChGK) on the human losses of the USSR during the war years. March 1946. (V.G. Bukhert)	27

PHOTOCHRONICLES

Masters of Russian historiography: Yuri Aleksandrovich Petrov (Т.К. Afanasieva, G.I. Naumenko)	35
---	----

RUSSIAN EMIGRE

“Looking forward to the visa, to any visa!” Nestor Makhno’s letters. 1924–1925. (D.I. Rublev).....	51
---	----

RUSSIA AT A TURNING POINT

“How to organize the power rather close to the people”. Instruction of the chairman of the Council of People’s Commissars of the Stavropol province A.A. Ponomarev. The beginning of 1918. (N.I. Sukhanova)	67
---	----

PHOTOCHRONICLES

- Masters of Russian historiography:** Nikodim Pavlovich Kondakov (1844–1925) (E.Yu. Basargina, O.A. Kirikova, K.G. Shishkina) 85

WORLD WAR I

- “I didn’t look for popularity and don’t do it now, I think only of the common cause of Russia”.** Correspondence of the general A.A. Brusilov with his wife N.V. Brusilova. 1914–1917 (N.A. Rodionova) 101

NINETEENTH CENTURY

- Olonets mountain plants during the era of the Napoleonic wars.** Documents from the National archive of the Republic of Karelia (A.M. Pashkov) 138

FROM ANCIENT TIMES

- Outstanding son of Russia.** To the 330-th anniversary since the birth of V.N. Tatishchev (A.A. Chernobaev) 154

- “According to the decree of Your Excellency I went hastily”.** V.N. Tatishchev’s letters to B.I. Gennin from the Perm factories. 1723. (N.S. Korepanov) 158

- “And if this will be accepted well, we have to seek to organization of such factories”.** Three notes of V.N. Tatishchev on the problems of development of metallurgical industry in Russia. The 1730-th. (N.N. Petrukhintsev). 175

- “For building of this fortress the appropriate places are seen between Astrakhan and Chyrny Yar”.** V.N. Tatishchev and Enotaevka fortress in the Russian-Kalmyk relations. 1742–1745 (D.A. Suseeva). 185

- “This science, as I understood myself, is not complicated”.** V.N. Tatishchev’s report to the Military board concerning cartography of Russia. 1744. (I.V. Toropitsyn) (И.В. Торопицын) 191

CRITICS AND BIBLIOGRAPHY

- At the origins of Russian conservatism: a documentary picture of an epoch.** (B.Yu. Aleksandrov). 198